

capable of responding promptly to opportunity; it could contribute significantly to Canada's economic growth; and it is potentially an important creator of new jobs.

Significant increases of supply are possible in both the short and medium term. The former depends on gearing up the utilization of existing plant and transport facilities. Large increases in the medium term will be made up of many, widespread, incremental production expansions, as well as large projects in the northern territories, the arctic and offshore.

As markets for Canadian gas increase during this decade, a series of marketing initiatives will be taken to ensure that the opportunities are fully exploited. Canadian companies involved in natural gas exploration and production have been advised to tailor every sales proposal according to the unique requirements of each buyer and to recognize that contract terms must be flexible. Federal and provincial governments and the industry intend to pursue and maintain contacts with purchasers in the USA, the EEC and elsewhere.

Government and industry have also agreed that export pricing policies must be flexible and practical. It should be the objective to establish prices that return to the Canadian sellers a price approaching commodity value - the real value of natural gas relative to alternative energy forms (appropriate to the segments of the market being served by Canadian natural gas) available. From the customer's perspective, prices must be seen to be predictable, reliable and equitable.

In light of these discussions, 47 exploration agreements for rights in arctic and offshore sites were negotiated during 1982, covering some 26 million hectares. Further agreements have been, and remain to be, negotiated this year.

#### VERS UNE NOUVELLE POLITIQUE DE LA RADIOTELEDIFFUSION

Les technologies de pointe multiplient à la fois le nombre et le rayonnement des signaux de radio et de télévision de toute origine que l'on peut capter au Canada. Malgré leurs promesses de retombées intéressantes et multiples, ces innovations risquent de miner la vie culturelle canadienne et de saper les fondements mêmes de son système de radiotélédiffusion. Le double souci de tirer parti de l'évolution des technologies et d'assurer le développement dynamique de la culture canadienne a incité le gouvernement à repenser ses orientations en matière de culture et de radiotélédiffusion.

Suivant les recommandations d'un Comité d'étude, le gouvernement vient d'adopter les mesures suivantes:

- Elargissement du choix des émissions. Sous réserve de dispositions contractuelles et d'accords internationaux, les Canadiens devraient avoir accès, grâce surtout à la télédistribution, à une vaste gamme d'émissions satellisées provenant des quatre coins du globe. On est actuellement en train d'étendre et de perfectionner le volet satellisé.
- Enrichissement de la programmation canadienne. On créera bientôt un Fonds de développement de la production d'émissions canadiennes qui sera destiné aux sociétés de production et aux producteurs indépendants. Administré par la Société de développement de